المستخلص عربي : 
أظهرت الدراسة الحالية وجود أنزيم أدينوسين ثلاثي الفوسفاتيز الفجوي ( اتيبيزيز ) في الخلايا الطلائية للأنسجة الإخراجية في حشرتي نطاط العشر والجراد الصحراوي . وقد أتضح أن نشاط الانزيم كان حساس جداً للتركيزات النخفضة من المثبطات المتخصصة، حيث أن وجود 10nM Bafilomycin أدي إلى تثبيط 80% تقريباً من نشاط الأنزيم المستخلص من الحشرتين. كما أظهرت النتائج أن نشاط اتيبيزيز الفجوي يكون عالياً في راسب الأغشية القمية، بينما كان نشاط انزيم الصوديوم، اتيبيزيز عالياً في الراسب الذي يمثل الأغشية القاعدية. درجة الأس الهيدروجيني المثلى لنشاط انزيم اتيبيزيز الفجوي كانت 7.5 . باقي خصائص الانزيم لكلتا الحشرتين ( مثل تأثير الادينوسين ثلاثي الفوسفات، المغنسيوم، والبوتاسيوم، وغيرها). مشابه لخواص الانزيم المستخلص من الأنسجة المختلفة لمختلف أنواع الحشرات .
     نشاط انزيم اتيبيزيز الفجوي المستخلص من الحشرتين كان غير حساس للمادة اللبنية لنبات العشر والتي تحتوي على مركباتجليوسيدية. ومن هذه النتيجة يتضح بأن خواص انزيم اتيبيزيز الفحوي تختلف عن خواص انزيم الصوديوم، بوتاسيوم -اتيبيزيز الذي يتم تثبيط نشاطهبواسطة الجليكوسيدات القلبية التي تحتوي عليها المادة اللبنية العشر.
     أخيراً يمكن القول بأن الدراسة الحالية فتحت المجال مستقبلا لدراسات بيوكيميائية وفسيولوجية على تأثير بعض المستخلصات النباتية السامة على نشاط الانزيمين.

Abstract: 
The current study showed the presence of the enzyme adenosine tri phosphatase Alfjoa (Atibiziz) in the epithelial cells of the tissues in the directorial Hcherta bouncy ten and the Desert Locust. Has been shown that the activity of the enzyme was very sensitive to concentrations of inhibitors Alnkhvdh specialized, where the presence of 10nM Bafilomycin inhibition led to a nearly 80% of the activity of the enzyme extracted from Alhchertan. The results also showed that the activity of Atibiziz Alfjoa be high in the apical membrane precipitate, while the activity of the enzyme sodium, Atibiziz high in the sludge, which represents the basal membranes. PH optimum for enzyme activity Atibiziz Alfjoa was 7.5. Other properties of the enzyme for both Alhchertan (such as the effect of adenosine triphosphate, magnesium, potassium, etc.). Similar to the properties of the enzyme extracted from various tissues of different types of insects.
     Enzyme activity Atibiziz Alfjoa Alhchertan was extracted from non-sensitive material for the dairy plant and ten containing Mrkbatjliusadah. This result is clear that the properties of the enzyme Atibiziz thrust differ from the properties of the enzyme sodium, potassium - which is Atibiziz Nchathboisth inhibition of cardiac glycosides it contains ten deciduous article.
[bookmark: _GoBack]     Finally we can say that the current study, opened the way for future biochemical and physiological studies on the effect of some toxic plant extracts on the activity of enzymes.
